
ADRIAN BEZERGHIANU, ELPRECO:

“Nu am bugetat o creºtere
a afacerilor pentru acest an”

Reporter: Ce cifrã de afaceri ºi ce profit
a realizat, anul trecut, Elpreco ºi cum au
fost aceste rezultate faþã de 2012?

Adrian Bezerghianu: Cifra de afaceri, în
2013, a fost de circa 20 de milioane de
euro, într-o uºoarã scãdere, de 3,5%,
faþã de 2012. Din pãcate, profitabilita-
tea pentru majoritatea firmelor care
produc materiale de construcþii este, în
prezent, afectatã de niºte reguli conta-
bile care fac ca profitul raportat sã fie,
de fapt, o pierdere. Principala sursã
pentru aceastã pierdere, pentru majori-
tatea dintre noi, o reprezintã cheltuieli-
le cu amortizarea, care, desigur, sunt
normale ºi sunt calculate în limitele re-
glementãrilor contabile ºi reglementã-
rilor fiscale legale. Dar, avântul din pe-
rioada de boom economic pentru
construcþii, adicã investiþiile din acea pe-
rioadã, a fãcut ca recuperarea acestor
investiþii sã prezinte o situaþie cu pier-
deri pentru majoritatea firmelor. Toate
firmele care produc materiale de con-
strucþii raporteazã pierderi în principal
din cauza cheltuielilor foarte mari cu
amortizarea. Totuºi, majoritatea firme-
lor are profit înainte de amortizare.

Reporter: Cum au evoluat vânzãrile de
BCA ale companiei? Dar cele de sisteme
de învelitori ºi prefabricate pentru con-
strucþii?

Adrian Bezerghianu: În cazul nostru,
BCA-ul este principalul produs pe care îl
vindem. Vânzãrile de BCA au fost în scã-
dere cu 3%, în 2013 faþã de anul ante-
rior, ca volum. Partea de sisteme de
învelitori a înregistrat o creºtere de
aproximativ 4%, cu 300.000 de unitãþi
vândute.

Reporter: Ce estimãri aveþi pentru
vânzãrile companiei din acest an?

Adrian Bezerghianu: Noi avem un bu-
get în creºtere cu 10%. Cifra de afaceri
pe care ne-am bugetat-o pentru anul
acesta este de 100 de milioane de lei.
Despre bugetul de investiþii nu vã pot

spune mare lucru în acest moment,
pentru cã trece printr-o perioadã în care
este reajustat.

Reporter: Ce pondere au exporturile în
afacerile Elpreco ºi care sunt þãrile în
care exportaþi?

Adrian Bezerghianu: Dacã vorbim strict
de exporturi, vorbim de exporturile din
afara Uniunii Europene ºi sunt zero, în
cazul nostru. Noi vindem, în acest mo-
ment, în Bulgaria, dar, din pãcate,
într-un procent foarte scãzut. Avem în
plan sã ne mãrim exporturile, în urmã-
toarea perioadã.

Reporter: În ce zone aþi înregistrat cea
mai mare cerere de BCA ºi care este pro-

filul cumpãrãtorului de BCA produs de
Elpreco?

Adrian Bezerghianu: În România, pre-
ferinþa pentru BCA se înregistreazã în
zona de sud, sud-vest, de la graniþa cu
Serbia pânã aproape de Bucureºti în
p a r t e a d e s u d - e s t , î n p a r t e a d e
nord-est, într-o mãsurã mai micã în
centru ºi într-o mãsurã ºi mai micã în
Ardeal.

Reporter: Ce impact au avut, asupra
afacerilor Elpreco, introducerea taxei pe
construcþii speciale, liberalizarea pieþei
de energie ºi de gaze ºi introducerea ac-
cizei suplimentare pe carburanþi?

Adrian Bezerghianu: Vã pot spune

câteva lucruri despre influenþa taxei pe
construcþii speciale. Scopul declarat al
mãsurilor ordonanþei 102 privind impo-
zitul pe construcþiile speciale îl constitu-
ie, în principal, lãrgirea bazei de impozi-
tare, în materia impozitãrii construcþii-
lor, de la nivelul actual aflat sub media
europeanã ºi a accizelor, pentru elimi-
narea influenþei scãderii cursului de
schimb pe baza cãrora acestea se calcu-
leazã. Alte mãsuri ale acestei ordonanþe
vizeazã alinierea la norme de drept co-
munitar sau eliminarea unor incertitu-
dini legate de modul de stabilire a bazei
impozabile.

Astfel, s-a instituit un nou impozit pe
construcþii (1,5% aplicat asupra valorii
contabile), altele decât cele pentru care
se datoreazã impozit pe clãdiri – o mã-
surã profund iresponsabilã, cu efecte
dramatice asupra economiei.

A crescut ºi nivelul accizei la motorinã
cu 70 de euro / 1.000 de litri (+21%), cu
influenþe importante propagate în cva-
sitotalitatea preþurilor, atât asupra me-
diului economic, cât ºi asupra popula-
þiei. De asemenea, sumele exprimate în
euro au fost convertite în lei, efectul cu-
mulat asupra accizei la motorinã fiind
de +27,6%.

Prin aceastã ordonanþã, s-a majorat
cota redevenþelor cuvenite bugetului
de stat ca urmare a exploatãrii resurse-
lor minerale aflate sub incidenþa Legii
minelor nr. 85/2003 cu 25% faþã de co-
tele în vigoare, cu efect asupra materii-
lor prime asociate producerii de BCA.

Reporter: Ce prognoze aveþi pentru
sectorul construcþiilor ºi creºterea eco-
nomicã în acest an?

Adrian Bezerghianu: Sper ca sectorul
materialelor de construcþii sã creascã în
acest an. Per ansamblu, piaþa construc-
þiilor va creºte, cu siguranþã, prin inter-
mediul investiþiilor statului. Se vorbeºte
atât de mult despre autostrãzi, încât
este clar cã acest segment o sã creascã.
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Cifra de afaceri a Elpreco a fost de aproximativ 20 de milioane euro în 2013, în
scãdere cu 3,5% faþã de 2012, ne-a declarat Adrian Bezerghianu, directorul ge-
neral al companiei. Vânzãrile de BCA ale companiei au scãzut, anul trecut, cu 4%,
în volum. Domnul Bezerghianu susþine
cã principala problemã a producãtori-

lor de pe piaþa materialelor de construcþii este amortizarea investiþiilor ºi cã toþi
producãtorii de BCA se concentreazã pe reducerea consumului energetic. Dom-
nia sa crede cã agricultura va deveni un pion principal în economia þãrii, pentru

cã românii s-au reorientat cãtre produ-
sele autohtone.
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Asta nu înseamnã neapãrat cã ºi secto-
rul materialelor de construcþii va creºte.

Reporter: Cum au evoluat preþurile pe
piaþa de BCA în 2013 ºi ce estimãri aveþi
pentru acest an?

Adrian Bezerghianu: Preþurile noastre
la Elpreco, au evoluat în linie cu piaþa de
BCA. Noi sperãm sã creºtem preþurile
începând de anul acesta, întrucât avem
creºteri ale costurilor din cauza energiei
ºi a taxelor. Dacã vom putea majora
preþurile, rãmâne de vãzut, pentru cã, în
asociaþia de profil (n.r. PRO BCA), încer-
cãm sã apãrãm interesele generale, dar
între noi existã o competiþie foarte, foarte
mare. Suntem ca la fotbal. Existã o riva-
litate foarte mare pe teren, dar suntem
prieteni dupã finalul meciului.

Reporter: Care este opinia dumneavoastrã
privind accesul companiilor la finanþare ºi
despre costurile de finanþare?

Adrian Bezerghianu: Dacã ne referim
strict la jucãtorii din industria noastrã,
nu cred cã existã foarte mare interes,
pentru cã s-au fãcut investiþii foarte
mari în perioada de boom economic. În
momentul acesta, cele mai multe firme
pot sã gãseascã finanþare dacã vor cu
adevãrat sã investeascã în ceva ºi dacã
au resurse sã recupereze aceºti bani.
Principala noastrã problemã, a produ-
cãtorilor de materiale de construcþii,
este cum sã ne recuperãm banii din in-
vestiþii, nu dacã avem acces la finanþa-

re. Noi, la Elpreco, avem planuri sã
creºtem calitatea produselor, sã intro-
ducem inovaþii ºi sã reducem consumu-
rile energetice. În aceastã direcþie vor
merge toþi producãtorii de BCA.

Reporter: Când credeþi cã se va re-
lua construcþia de locuinþe noi în þara
noastrã?

Adrian Bezerghianu: Atunci când vor
creºte veniturile populaþiei ºi nivelul
de încredere al oamenilor care trãiesc
în România. În acest moment, oame-
nii sunt pesimiºti. Statul ar putea avea
un rol major în relansarea încrederii
populaþiei, printr-un ansamblu de poli-
tici coerente, corect aplicate pentru toþi

jucãtorii economici. Noi nu aºteptãm re-
guli preferenþiale de la stat, ci aplicarea
corectã a regulilor pentru toþi jucãtorii
din piaþã.

Veþi vedea, în urmãtorii ani, cã o sumã
importantã de bani va începe sã fie
câºtigatã din agriculturã. Deja se gru-
peazã producãtorii, au început sã aparã

loturi mari, ferme mai mari. Agricultura
devine, încet, încet, un pion principal în
economia noastrã. Aþi vãzut cã avem
din ce în ce mai puþine alimente impor-

tate. Românii simt nevoia sã consu-
me alimente produse la ei în þarã.

Reporter: Vã mulþumesc!
"Noi sperãm sã creºtem

preþurile începând de anul
acesta ,întrucât avem creºteri

ale costurilor din cauza energiei
ºi a taxelor".
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